استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراء في جامعة البصرة

اسم الطالب: حيدر سمير سالم الكلية: كلية الآداب اسم المشرف: أ.م.د. نجاة عبد الكريم القسم: قسم التاريخ

عيد السادة

التخصص: التاريخ الحديث والمعاصر الشهادة: الماجستير

عنوان الرسالة او الاطروحة:

الأوضاع السياسية لكُرد العراق في عهد الرئيس أحمد حسن البكر (1979 - 1968)

ملخص الرسالة او الاطروحة:

عُدت القضية الكردية في العراق من أهم القضايا التي شغلت الحكومات المتعاقبة على حكم العراق, بل عُدت قضية العصر بالنسبة للعراق فقد تميزت القضية الكردية بقوتها وتعقيدها وتشعب مساراتها قياساً الى مثيلاتها في دول جوار العراق التي تضم أرضيها جزءاً من الشعب الكردي.

فقد كان للقصية الكرديّة في العراق عمقاً سياسياً وتعبوياً وتكتبكياً . فمنذ إنطلاق الحركة الكردية كحركة سياسية و عسكرية مطلع عشرينات القرن العشرين واتهمت بأن هناك دول ومنظمات إقليمية ودولية تدعمها بالمال والسلاح. وتستخدمها كورقة ضغط على الحكومات المتعاقبة على حكم العراق منذ تأسيسه عام1921. لأسباب عدة منها الحصول على مكاسب مختلفة في العراق ، أو إضعافه لكي لا يأخذ العراق دوره الريادي في الوطن العربي. أو لتجزئتهُ بسبب تركبيتهُ المتعددة . و تقف إيّر ان في مقدمة هذه الدول تليها الو لايات المتّحدة الأمر بكبة و "اسر ائبل"

College: College of Arts Name of student: Heidar Samer Salim

Dept.: History Name of supervisor: D. Najat Adul Kareem

Abdul Sada

Certificate: M.A. **Specialization: Modren and Contemporary hstory**

Title of Thesis

The political situations of the Kurds of Iraq under President Ahmed Hassan al-Bakr (1968-1979)

The Kurdish issue in Iraq is one of the most important issues that successive governments have occupied over the rule of Iraq, but the issue of the times for Iraq. The Kurdish issue was characterized by its strength, complexity and ramifications compared with those in the neighboring countries of Iraq, whose territories are part of the Kurdish people

Since the start of the Kurdish movement as a political and military movement in the early 1920s, there have been states and regional and international organizations supported by money and weapons. They have been used as a pressure on successive governments to govern Iraq since its establishment in 1921 for several reasons. To obtain different gains in Iraq, or weaken it so that Iraq does not take the leading role in the Arab world, or to divide it because of its multiple composition, and Iran stands at the forefront of these countries followed by the United States of America and "Israel."